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افزایش دوباره فوتی های کرونا در کشور
فوتی های ناشی از کووید-۱۹ در کشور مجددا افزایش داشته و به اذعان 
وزارت بهداشت، ۳۰ بیمار جان خود را در بازه زمانی 24 ساعت از دست 

دادند.
به گزارش ایسنا، از روز ۱5 فروردین ماه تا روز ۱۶ فروردین ماه ۱۴۰۲ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۱۰۳ بیمار جدید مبتلا به کووید-۱۹ در کشور 

شناسایی و 5۳۰ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید-۱۹ در کشــور به ۷ میلیون و 5۹5 هزار و ۲۴ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۳۰ نفر از بیماران کووید-۱۹ در کشور جان خود را 

از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴5 هزار و ۴۶۶ رسید.
خوشبختانه تا روز ۱۶ فروردین ماه ۷ میلیون و ۳۴۷ هزار و ۶۷۲ نفر از بیماران، 
بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شــده اند. ۷۷۸ نفر از بیماران مبتلا به 
کووید-۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا 
روز ۱۶ فروردین ماه 55 میلیون و ۹۶5 هزار و ۳۱۰ آزمایش تشخیص کووید-۱۹ 

در کشور انجام شده است.
همچنین تا روز ۱۶ فروردین ماه ۶5 میلیون و ۲۱۲ هزار و 5۳۳ نفر دوز اول، 5۸ 
میلیون و ۶۰۷ هزار و ۹5۹ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۸۰ هزار و ۱۶۷ نفر، دوز 
سوم و بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در 

کشور به ۱55 میلیون و 5۰۰ هزار و ۶5۹ دُز رسید.

آغاز طرح نوسازی تاکسی های فرسوده پایتخت
 در سال جدید

سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران اعلام کرد که فرآیند 
تحویل خودروهای جایگزین سمند سورن از هشتم فروردین آغاز شده 

است.
به گزارش ایســنا، ســازمان مدیریت و نظارت بر تاکســیرانی شهر تهران اعلام 
کرد: در پی اعلام طرح نوســازی تاکسی های فرسوده با امکان ثبت نام و انتخاب 
خودروی سمند سورن پایه گاز سوز با سطح آلایندگی یورو 5 در سامانه نوسازی 
ناوگان، جایگزینی تاکسی های جدید در دستور کار قرار گرفت و تا به امروز تعداد 

۱5۰ خودرو به متقاضیان تحویل داده شد.
بر پایه این گزارش تا پایان ســال گذشــته ۱۲۸۱ نفر ثبت نام کردند که از این 
تعداد ۱۱۰۸ متقاضی نســبت به دریافت پیش فاکتور اقدام و ۹۴۸ متقاضی نیز 
وجه خود را واریز کرده اند.بر اســاس گزارش روابط عمومی ســازمان مدیریت و 
نظارت بر تاکسیرانی شهر تهران، از هشتم فروردین ماه سال جدید، فرآیند تحویل 
خودروهای جایگزین آغاز شــده و تا کنون ۱5۰ نفر موفق به دریافت خودروی 
سمند سورن شده اند و این فرآیند طبق برنامه زمان بندی شده ادامه خواهد داشت.

قیمت و جزئیات خرید بسته های مدت دار
 طرح ترافیک پایتخت

معاون بهره برداری از سیستم های حمل و نقل و محدوده های ترافیکی 
شهرداری تهران در مورد جزئیات بسته های مدت دار تردد در محدوده 

طرح ترافیک توضیحاتی ارائه کرد.
عمار ســعیدیان فر در گفت وگو با ایســنا، در مورد جزئیات بسته های زمان دار 
تردد در محدوده طرح ترافیک، گفت: برای سهولت تردد شهروندانی که به علت 
قرارگیــری محل کار یا زندگی در داخل محدوده طرح ترافیک زیاد تردد دارند، 

بسته های مدت دار یک ماهه، سه ماهه و شش ماهه طراحی شده است.
وی ادامه داد: برای خودروهای دارای معاینه فنی عادی بسته های یک ماهه، سه 
ماهه و شــش ماهه به ترتیب مبلغ ۱۳ میلیون و سیصد و بیست هزار ریال، ۳۷ 
میلیون و ششــصد و هشتاد هزار ریال و ۷۰ میلیون و نهصد و بیست هزار ریال 
است.سعیدیان فر با بیان اینکه تعرفه ها برای خودروهای دارای معاینه فنی برتر 
متفاوت است، گفت: در مورد خودروهای دارای معاینه فنی برتر مبلغ بسته های 
یک ماهه، ســه ماهه و شش ماهه به ترتیب برابر با ۹ میلیون و سیصد و دوازده 
هزار ریال، ۲۶ میلیون و چهارصد هزار ریال و ۴۹ میلیون و ششــصد و سی دو 
هزار ریال می باشد. معاون بهره برداری از سیستم های حمل و نقل و محدوده های 
ترافیکی شــهرداری تهران تصریح کرد: بســته های مذکور از طریق ســامانه و 

اپلیکیشن »تهران من« قابل خریداری برای شهروندان است.

تداوم افزایش دما تا هفته آینده
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، وضعیت جوی این 
استان آسمانی کمی ابری تا ابری، وزش باد شدید و خیزش گرد و خاک 

و افزایش دما پیش بینی می شود.
به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین نقشه های پیش یابی هواشناسی وضعیت جوی 
اســتان تهران تا روز جمعه )۱۸ فروردین( آسمان کمی ابری و از روز شنبه)۱۹ 

فروردین( با افزایش ابر، نیمه ابری تا ابری همراه با وزش باد پیش بینی می شود.
برای روز پنجشــنبه در نیمه شمالی به ویژه ارتفاعات در بعضی از ساعت ها رگبار 
پراکنده باران با احتمال رعد و برق دور از انتظار نیســت همچنین طی روزهای 
آینده به ویژه روز پنجشــنبه و جمعه از ســاعات بعد از ظهر وزش باد شدید، در 
نقاط مستعد گاهی با خیزش گرد و خاک کاهش دید و کاهش نسبی کیفیت هوا 
به ویژه در نیمه غربی و جنوبی استان پیش بینی می شود.روند افزایش نسبی دما تا 

اواسط هفته آینده در سطح استان مورد انتظار است.

اعلام جزئیات جدید از واگذاری مسکن
 به کارکنان شهرداری تهران

مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی شهرداری تهران جزییات جدید 
از واگذاری مسکن به کارکنان شهرداری تهران را تشریح کرد.

بــه گزارش اداره کل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی شــهرداری تهران،  محمد 
بنی حسن مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات اجتماعی شهرداری تهران در جلسه با 
معاونین اداره کل رفاه، ضمن تبریک سال نو با تاکید بر لزوم ارتقاء سطح رفاه و 
معیشت کارکنان رونمایی از بسته خرسند ساز را گامی ارزشمند در جهت بهبود 
وضعیت اقتصادی خادمین شهر عنوان کرد و افزود: خوشبختانه اجرای محورهای 
نخستین بسته خرسندســاز تاکنون رضایت حداکثری خانواده بزرگ شهرداری 
تهران را به دنبال داشــته و انشاالله برنامه های مهم دیگری با رونمایی از دومین 

بسته خرسند ساز در سال جدید اجرایی می شود.
وی از مســکن به عنوان مهمترین اقدام باقــی مانده در حوزه رفاهی کارکنان و 
بخش ویژه دومین بســته خرسند ساز یاد کرد و گفت: اگرچه جزئیات چگونگی 
واگذاری مسکن کارکنان به زودی از سوی شهردار تهران اعلام خواهد شد اما بر 
اساس تدابیر اخذ شده و به رغم فشارهای صورت گرفته درخصوص تغییر آیین 
نامه، نفر اول صف واگذاری مســکن قطعا با سابقه ترین فرد و شخصی است که 
تاکنون از این خدمت رفاهی بی بهره بوده است. مدیرکل رفاه، تعاون و خدمات 
اجتماعی شــهرداری تهران در ادامه ضمن تقدیر از مدیرعامل بانک شهر و دیگر 
خدمتگزاران در اجرایی نمودن محور اعتبار بسته خرسند ساز، تخصیص وام 5۰ 
میلیونی کم بهره و بدون ضامن را اقدامی مهم و بی ســابقه در راستای افزایش 
ســطح رفاه کارکنان دانســت و افزود: برخلاف تصور عموم ، کارکنان شهرداری 
تهران در ردیف اقشار حداقل بگیر جامعه هستند و پرداخت این چنین تسهیلاتی 
در شرایط تورمی امروز جامعه بی شک در بهبود وضعیت معیشت آنان بی تاثیر 
نخواهد بود.بنی حسن پرداخت ۱۱ هزار و هفتصد وام تا سقف 5۰ میلیون تومان 
در ســال ۱۴۰۱ را یادآورشد و اظهارداشــت: تلاش خواهیم کرد در سال جدید 

تمامی اولویتهای محور اعتبار وام خود را دریافت کنند.

ارتقای کمی و کیفی بسته های حمایتی لبخند مادری 
بسته های لبخند مادری بنیاد ۱۵ خرداد ستاد اجرایی فرمان امام به لحاظ 

کمی و کیفی ارتقا پیدا می کند.
به گفته معاون اجتماعی بنیاد ۱5 خرداد ستاد اجرایی فرمان امام، بسته حمایتی 

پوشک نوزاد به بسته های لبخند مادری اهدایی این بنیاد اضافه شده است.
محمدرضا دهقان ادامه داد: در راستای حمایت از خانواده های مثبت پنج )دارای 
فرزند سوم و بیشــتر( و به منظور کاهش بار مالی خرید پوشک مصرفی، بسته 
حمایتی پوشک نوزاد نیز از مراحل بعدی پویش ملی »لبخند مادری« به همراه 
بسته های لبخند مادری در اختیار جامعه هدف قرار خواهد گرفت.دهقان تاکید 
کرد: محتوای این بســته مکمل شامل پوشک های پارچه ای با طراحی جدید به 
همراه پدهای بهداشــتی قابل تعویض و بهینه شده با سوپرجاذب های باکیفیت 
است. معاون اجتماعی بنیاد ۱5 خرداد درباره محتویات بسته های لبخند مادری 
نیز توضیح داد: این بسته ها شامل ۴۰ قلم کالای مورد نیاز کودک از بدو تولد تا 

حدودا دو سالگی به ارزش تقریبی هر بسته 5۰ میلیون ریال است. 

اخبار کوتاه
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا اعلام کرد

سهم ۵۱ درصدی »پراید« و »پژو« در تصادفات مرگبار نوروز

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور تشریح کرد

آخرین وضعیت تعیین تعرفه های پزشکی ۱۴۰۲

سرپرست وزارت آموزش و پرورش عنوان کرد

رسیدگی به تمام اعتراضات رتبه بندی

شناسایی ۴۰۲ بیماری »نادر« در کشور
درخواست تاسیس »اداره کل بیماری های نادر« در وزارت بهداشت

مدیر کل دفتر پایش سازمان محیط زیست خبرداد

هزینه کرد ۵۰ درصد اعتبارات حاصل از عوارض آلایندگی با نظر سازمان محیط زیست

جانشین رئیس پلیس راهور فراجا اعلام کرد که ۵۱ 
درصد خودروها در تصادفات فوتی نوروز ۱4۰2 از نوع 

پراید و پژو بوده است.
ســردار سید تیمور حســینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه از ۲۴ اسفند ماه آغاز شد و تا پایان روز ۱۴ فروردین 
و اجــرای طرح نــوروزی بیش از  5۱۳ میلیــون تردد در 
جاده های کشور به ثبت رسید، گفت: متاسفانه در این مدت 
۸۷۱ تن نیز جان خود را از دســت دادند که ۲۸ درصد از 
این افراد زیر ۱۸ ســال، سه درصد عابرین پیاده، ۱۰ درصد 

موتورسواران و ۳۳ درصد رانندگان وسایل نقلیه بوده اند.
وی تعــداد کل تصادفات اعم از جرحی، فوتی و خســارتی 
را ۸5 هــزار و ۴۶۹ فقره اعلام کرده و افزود: مقایســه آمار 
تصادفات با میزان ترددهای انجام شــده حاکی از آن است 
کــه تنها دو صدم درصد از کل ترددهای کشــور منجر به 
تصادف شده که این موضوع کاهش چشمگیری در مقایسه 
با ســال های قبل داشته است، لازم به ذکر است عمده این 

تصادفات نیز خسارتی بوده است.
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا درباره سهم خودروهای 
داخلــی و خارجــی از کل تصادفات فوتــی نیز گفت: ۲۷ 
درصد خودروها درتصادفات فوتی خودروی پژو، ۲۴ درصد 
خودروی پراید، پنــج درصد خودروهای خارجی و کمتر از 
یــک درصد هم اتوبوس بودند، مابقی نیــز مربوط به انواع 
دیگر خودرو و موتورسیکلت است.وی متوسط سرعت تردد 
در جاده های کشــور در طول اجرای طــرح نوروزی را ۷۹ 

کیلومتر بر ســاعت در جاده ها اعلام کرد و افزود: بالاترین 
میانگین ســرعت در خراســان جنوبی با ۱۰۳ کیلومتر بر 
ســاعت بود و کمترین میانگین سرعت نیز ۶۱ کیلومتر بر 
ساعت در استان گیلان بود. بارندگی ها و ترافیک معابر در 

کاهش میانگین سرعت اثرگذار بود.
به گفته حســینی در طول اجرای طرح نوروزی ۳5 هزار و 
۱۹5 نمره منفی برای شــش هزار و ۲۰5 راننده ثبت شده 
است. ۴۰ هزار و ۴۳۸ مورد توقیف ساعتی و ۳۶ هزار مورد 

توقیف روزانه به دلیل تخلفات حادثه ســاز نیز در سراســر 
کشــور انجام شده اســت. در ابتدای طرح نوروزی نیز یک 
و نیم میلیون پیامک هشــدار برای رانندگان پرخطر ارسال 
شــده است.جانشین رئیس پلیس راهور فراجا از ارائه شش 
میلیون و ۲۱۲ هزارو ۶۴۰ نفر- ساعت - خدمت در سطح 
معابر و محورهای مواصلاتی نیز خبر داد و گفت:  خودروهای 
گشــت پلیس راه و راهور در طول طرح ۹ میلیون و ۱5۹ 

هزار و ۲۸ کیلومتر پیمایش داشتند.
وی به آمار انســداد مســیرها نیز اشاره کرد و گفت: تلاش 
ما این بود که در طول اجرای طرح هیچ محوری مســدود 
نشود، مگر آنکه ایمنی مردم به خطر بیفتد، در همین راستا 
نیز ۹ مورد انسداد راه به دلیل ریزش کوه یا سیلاب داشتم. 
در مجموع در طول ۱۳ روز از اجرای طرح نوروزی امســال 
پلیس راه درگیر شــرایط جوی ناپایدار)برف و باران( بوده 

است.
سردار حسینی در ادامه به آمار جریمه  خودروهای متخلف 
اشــاره کرده و به ایســنا گفت:  در طول اجرای طرح ســه 
میلیون و 5۶۴ هزار و ۱۲5 مورد تخلف اعمال قانون شــد 
که این تعداد  معادل ۱.۳ دهم کل ترددهای ما بوده است. 
این موضوع نشان می دهد که حدود ۹۹ درصد رانندگان در 
هنگام نوروز قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی را رعایت 
کردند. بیشــترین جریمه نیز در تهران بزرگ و خراســان 
رضوی صادر شــده اســت. کمترین جریمه هم مربوط به 

استان خراسان شمالی است.

معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور با 
انتقاد از عدم تعیین به موقع تعرفه های پزشکی سال 
۱4۰2، گفت: پیشنهادمان این است که هیات وزیران 
افزایش 4۰ درصدی تعرفه ها را که مصوب شــورای 

عالی بیمه سلامت است، مصوب کنند.
دکتر علی ســالاری در گفت وگو با ایســنا، درباره آخرین 
وضعیت تعیین تعرفه های پزشــکی ســال ۱۴۰۲، گفت: 
پیشــنهاد ســازمان نظام پزشکی در شــورای عالی بیمه 
ســلامت، ۶۰ درصد افزایش گلوبال و کلی تعرفه  خدمات 

پزشکی بود. 
زیرا گزارشاتی داشتیم مبنی بر اینکه تورم بالای 5۰ درصد 
بــوده و این موضوع را مــردم در حوزه های مختلف لمس 
کردند. حال باید توجه کرد که بخش فنی حوزه ســلامت 
وســیله محور است و وســایل نیز به قیمت ارز وابسته اند 
که امســال هم ارز افزایش قیمت بالایی داشــته است. در 
عین حال در زمینه اجاره بها و خرید مطب، افزایش هزینه 
داشــتیم که این افزایش هزینه ها در حوزه سلامت بیش از 
متوســط تورم بوده اســت و بر همین اساس سازمان نظام 
پزشــکی پیشــنهاد افزایش گلوبال تعرفه های پزشکی به 

میزان ۶۰ درصد را ارائه داد.
وی افزود: منتها این پیشنهاد در شورای عالی بیمه سلامت 
تعدیل شــد و به افزایش ۴۰ درصدی رسید و اکثر بیمه ها 
هم افزایش گلوبال ۴۰ درصدی تعرفه های خدمات پزشکی 
را پذیرفتند. علی رغم اینکه بیمه ها خریدار خدمت هستند 
و ســازمان نظام پزشکی فروشنده خدمات است و می توان 
گفت که ترکیب فروشنده خدمت نسبت به خریدار خدمت 
در شورای عالی بیمه یک به هشت بوده، اما حتی خریداران 
خدمــت هم معترف بودند که افزایــش کمتر از ۴۰ درصد 
تعرفه های پزشــکی، باعث می شــود که کمیت و کیفیت 

خدمات سلامت کاهش یابد .
سالاری همچنین گفت: در نهایت پیشنهاد افزایش گلوبال 
۴۰ درصدی تعرفه ها در شــورای عالی بیمه تصویب و در 
آبان ماه سال قبل به ســازمان برنامه و بودجه ارسال شد. 
در ایــن بخش تخلفــی اتفاق افتاد؛ اولا رقــم تعرفه طبق 
قانون باید تا قبل از ســال جدید اعلام شــود. زیرا تمامی 
مراکز و مطب ها دارنــد با قیمت ها و هزینه های جدید کار 
می کنند. با حقوق پرسنلی، اجاره و ... جدید کار می کنند، 
اما متاســفانه بیش از چهار ماه بحث تعیین افزایش تعرفه 

نگه داشته شده و از طرف دیگر شنیده ها حاکی از این است 
که سازمان برنامه و بودجه افزایش ۴۰ درصدی تعرفه ها را 
بــه ۳۰ درصد تقلیل داده و به هیات وزیران ارســال کرده 
اســت. چرا عدد اعلام شده از سوی ۹ ســازمان و نهاد در 
شورای عالی بیمه را۱۰ درصد کم کرده و به هیات وزیران 
ارســال می کنند؟ سالاری تاکید کرد: دولت وظیفه دارد به 
عنوان اساســی ترین و پایه ترین حقوق شهروندی، سلامت 
مــردم را تامین و نگرانی ها را در حوزه ســلامت رفع کند. 
بر این اســاس پیشنهاد ما این اســت که سهم سلامت از 
تولید ناخالص ملی، سهم هر ایرانی را از درآمد کلی کشور 
در بخش ســلامت افزایــش داده، بیمه ها را تقویت کرده و 
پرداختی بیمه ها را به ارائه دهندگان خدمات سلامت بهتر 
کنند تا پرداخت از جیب مردم در حوزه سلامت ثابت بماند.
وی با بیان اینکه افزایش ۲5 درصدی تعرفه ها غیرمنطقی 
بوده و سازمان نظام پزشکی قطعا نسبت به آن منتقد است، 
گفت: امیدواریــم دولت برای این موضوع چاره جویی کرده 
چون می تواند منجر به افزایش تورم پنهان در حوزه سلامت 
شــود، در عین حال باید به فوریــت در زمینه تعرفه های 
پزشکی تصمیم گیری کرد؛ چراکه در حال حاضر همکاران 

ما دارند به نرخ سال ۱۴۰۱، ارائه خدمت می کنند که واقعا 
دشوار اســت و بعد از آن هم آشفتگی نرخ گذاری و هرج و 
مرج رخ داده و در نهایت باعث می شــود که وحدت رویه و 
نظم این حوزه از بین برود. بنابراین پیشــنهاد ما این است 
که هیات وزیران همان ۴۰ درصد مصوب شورای عالی بیمه 
سلامت را مصوب کنند. سالاری گفت: اگر افزایش مناسب و 
بر اساس واقعیت را برای تعرفه های پزشکی در نظر نگیرند، 
انگیزه ها کم می شــود. در حال حاضر می پرســیم که چرا 
مهاجرت پزشکان زیاد شــده، چرا صندلی های تخصص و 
فوق تخصص خالی مانده اســت و ... همین موارد علت این 
اتفاقات است. در عین حال عدم افزایش مناسب تعرفه های 
پزشکی منجر به افزایش تورم پنهان در این حوزه می شود. 
به عنوان مثال وقتی به پزشکی بابت عمل جراحی آپاندیس 
در بیمارستان دولتی ۲۰۰ هزار تومان داده می شود، ممکن 
اســت که این چنین ارقامی باعث بی انگیزگی پزشک برای 
ارایه خدمت شود، دیر به محل کار آید و به موقع سر عمل 
حاضر نشــود یا اینکه پول زیرمیزی بگیرد و پرداخت ها به 
طرق دیگر انجام شــود. بنابراین اراده و انگیزه ارائه خدمت 

از بین می رود.

 سرپرســت وزارت آموزش و پــرورش به معلمان 
اطمینــان خاطر داد که به تمــام اعتراضات درباره 
رتبه بندی رســیدگی می شود و حقی از کسی ضایع 

نخواهد شد.
به گزارش ایســنا، رضامراد صحرایی  در نشســت مجازی 
تبیین فرایند رسیدگی به اعتراضات رتبه بندی معلمان که با 
حضور هیئت ممیزه رتبه بندی کشور برگزار شد به معلمان 
اطمینان خاطر داد که به تمام اعتراضات رسیدگی می شود 

و فرهنگیان، رتبه اســتحقاقی خود را کسب می کنند. وی 
تصریح کرد: در صورت هرگونــه خطا در مراحل بارگذاری 
مــدرک، ارزیابی و تعیین رتبه، رســیدگی های لازم انجام 
می شود.سرپرست وزارت آموزش و پرورش کلیاتی از قانون 

رتبه بندی معلمان و رســیدگی به اعتراضات را توضیح داد. 
در ادامه این نشســت؛ صادق ستاری فر؛ معاون برنامه ریزی 
و توسعه منابع، سید مجتبی هاشمی؛ سرپرست مرکز نیروی 
انسانی، ســیاح رئیس مرکز فناوری، محسن زارعی؛ رئیس 

مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش در 
مورد فرایند رســیدگی به اعتراضات و نحوه ورود به سامانه، 
ثبــت اعتراض و نحوه پاســخ دهی بــه آن توضیح دادند.به 
گزارش مرکز اطلاع رســانی و روابط عمومی وزارت آموزش 
و پرورش، شایان ذکر است، فعالیت کارگروه های تخصصی 
بررسی اعتراضات رتبه بندی معلمان از ۱۹ فروردین ۱۴۰۲ 
در ادارات آموزش و پرورش سراسر کشور تشکیل خواهد شد 

و به اعتراضات معلمان در این حوزه رسیدگی خواهد کرد.

مدیرعامل بنیاد بیماری های نادر به لزوم تاســیس 
اداره کل بیماری های نادر در وزارت بهداشت اشاره 
کرد و گفت: حالا که دیگر سند ملی بیماری های نادر 
هم ابلاغ شد، خوب است که دوستان وزارت بهداشت 
به فکر تاســیس چنین اداره کلی باشند تا مامن و 

پیگیر مشکلات بیماران نادر باشند.
دکتــر حمیدرضــا ادراکی در گفت وگو با ایســنا، گفت: از 
آنجایی که هیچ برنامه مدونی برای رســیدگی به بیماران 
نادر وجود نداشــت، سند ملی بیماری های نادر مدتی قبل 
توســط بنیاد بیماری های نادر با همراهی دانشــگاه علوم 
پزشــکی تهران تهیه شد. در این سند تمام مسائل مهم در 
ارتباط با پیشگیری، تشخیص، درمان، توانبخشی، آموزشی 
و... قید شده اســت و هر سازمان و نهادی هم باید وظایف 

خود را در قبال بیمار نادر بداند.
وی افزود: ما در ارتباط با بیماری های شــایع مانند دیابت، 
سکته های مغزی و قلبی و... معضلاتی که برای بیماران نادر 
وجود دارد را شاهد نیستم و این درحالی است که یک بیمار 

نادر همیشه مورد غفلت واقع شده بود.
وی با اشــاره به اینکه هنگام تهیه، نگارش و تدوین ســند 
ملی بیماری های نادر این امر محرز شد که نوع بیماری های 
نادر موجود در ایران با خارج از کشور متفاوت است،  تصریح 
کرد: کشــور ما اقلیم های جغرافیایی متعدد و متنوع دارد و 
نوع نژادهای گوناگون باعث می شــود که تنوع بیماری نادر 

وسیع و گسترده بوده و شناسایی آنها دشوار باشد. از سوی 
دیگر موضوع ازدواج های فامیلی در کشــور ما در مقایسه با 
کشــورهای خارجی بیشتر است و همه این عوامل در کنار 
یکدیگر دســت به دســت هم دادند تا میزان آماری شیوع 
بیماری های نــادر ما هم متفاوت باشــد.ادراکی ادامه داد: 
تاکنون ۴۰۲ نوع بیماری نادر در کشــور ما شناسایی شده  
اســت که بیماران آنها شامل ۶5۰۰ نفر در سامانه »سبنا« 
ثبت نام کردند اما، تخمین ما این اســت که تعداد بیماران 

نادر در کشور ما حدود ۱.5 تا ۲ میلیون نفر باشد.
او تاکید کرد: در ســند ملی بیماری های نادر بر روش های 
پیشگیری، تشــخیص زودرس، غربالگری و درمان زودرس 
بیماری نادر تاکید شــده اســت. این موضوع تنها مختص 
وزارت بهداشــت نیست. در ذیل ســند ملی بیماری های 
نادر، ســازمان بیمه سلامت مجری پروســه درمانی بیمار 
نادر اســت تا حتی بدون هزینه یک ریــال از جیب بیمار، 
درمان انجام شــود، سازمان غذا و دارو موظف است داروی 
بیماران نادر را که اغلب وارداتی هستند، تامین کند، وزارت 
آموزش و پرورش موظف اســت بــرای دانش آموز مبتلا به 
بیماری نادر تسهیلاتی فراهم کند که تحصیل برایش آسان 
شــود و مربی بهداشت در کنار تشــخیص دندان پوسیده 
دانش آموزان یاد بگیرد که چگونه بیماری نادر را تشخیص 
دهد که سریعا پروسه درمانی آغاز شود، شهرداری موظف 
به مناسب ســازی محیط شهری اســت، سازمان بهزیستی 

برای تامین تجهیزات و خدمات مورد نیاز این افراد و سایر 
سازمان ها هرکدام به فراخور نوع فعالیت بر اساس سند ملی 
بیماری های نادر در قبال این بیماران مســئول هستند.وی 
با اشــاره به اینکه بیماران نادر باید مانند سایر معلولین از 
سهمیه اشتغال برخوردار باشند، ادامه داد: این موارد نشان 
دهنده لزوم توجه به بیمار نادر در ابعاد گسترده است و اگر 
پس از ابلاغ سند ملی بیماری های نادر طی چند روز اخیر 
مفاد آن کاملا اجرایی شــود کمک بسیار زیادی به بیماران 
می شود. بیمار نادر دیگر در انتظار مشاهده تغییراتی است 

که به واسطه این سند محقق شود.
مدیرعامل بنیــاد بیماری های نادر با بیــان اینکه در بین 
کشورهای آســیایی،  ایران اولین کشــوری است که سند 
ملــی بیماری های نادر را تدوین کرده اســت،  تصریح کرد: 
در بین سایر کشورهای جهان هم ما سی  و دومین کشوری 
هستیم که این سند را تدوین کرده ایم.او در پاسخ به سوالی 
درخصوص نحوه پوشش دهی صندوق بیماری های خاص و 
صعب العلاج از بیماران نادر، اظهار کرد: نکته مهم این است 
که بدانیم به شــکل آکادمیک چیزی تحت عنوان بیماری 
خاص نداریم. بیماری ها یا شــایع هستند و یا نادر؛ بیماری 
یا مسری است یا غیر مسری و هر بیماری که خوب درمان 
نشود یا دیر درمان شود، کم کم به سمت صعب العلاج شدن 
پیش می رود، اما واژه بیماری خاص از نظر آکادمیک صحیح 

نیست.

وی افزود: صندوق بیماری هــای خاص و صعب العلاج کار 
خــود را خوب آغاز کرد و تعداد بیمارانی که با این صندوق 
تحت پوشش رفتند تاکنون به ۱۰۷ مورد رسیده است. این 
درحالی اســت که تا همین یک سال قبل بیمار نادر هیچ 
حمایت و پناهی نداشــت؛ بنابراین خدا را شــکر می کنیم 
که توجهات بیشتر شــد هرچند که هنوز با عدد ۴۰۲ نوع 
بیماری نادر فاصله داریم اما به مرور باید سایر بیماری ها هم 

وارد چرخه شوند.
وی افزود: البته نکته شایان ذکر این است که از کل این ۱۰۷ 
بیماری که تاکنون تحت پوشش صندوق بیماری های خاص 
و صعب العلاج رفته اند، همگی هم مشمول بیماری های نادر 
نیســتند؛ به عنوان مثال پیوندهای اعضایی که در صندوق 
قید شده است.ادراکی با اشاره به عدم تخصیص کامل بودجه 
5۰۰۰ میلیارد تومانی ســال ۱۴۰۱ صندوق بیماری های 
خاص و صعب العلاج، گفت: این جای بحث و ســوال دارد 
که چرا بخشی از بودجه ای که مجلس شورای اسلامی برای 
این صندوق تصویب کرده است، تخصیص نیافته است؟ باید 
نهاد نظارتی موضوع را بررسی کند تا اگر نواقصی وجود دارد 
برطرف شــود.او به لزوم تاسیس اداره کل بیماری های نادر 
در وزارت بهداشــت اشاره کرد و گفت: حالا که دیگر سند 
ملی بیماری های نادر هم ابلاغ شد خوب است که دوستان 
وزارت بهداشــت به فکر تاسیس چنین اداره کلی باشند تا 

مامن و پیگیر مشکلات بیماران نادر باشند.

مدیر کل دفتر پایش ســازمان حفاظت 
محیط زیست با اشــاره به اینکه هزینه 
نگهداری از ایستگاه های سنجش کیفیت 
بسیار بالا است و به ۱۰۶ ایستگاه جدید 
نیز نیاز داریم، گفت: قرار اســت در سال 
جاری برای تامین بخشی از این هزینه ها 
۵۰ درصــد عوارض آلایندگی توســط 
شهرداری ها با نظر سازمان حفاظت محیط 

زیست هزینه شود.
هلنا کعبی در گفتگو با ایســنا درباره انتشــار 
اطلاعات ایســتگاه های ســنجش کیفیت هوا 
به صــورت نامنظم اظهار کرد: ایســتگاه ها و 
سامانه هایشان فعال هستند و مشکلی ندارند 
بلکه مشــکل اصلی مربوط به ســرور سازمان 
حفاظت محیط زیست بود چون در حال نصب 
سیســتم هایی روی آن بودند. در نتیجه برای 
مدتی اتصال سامانه های ایستگاه ها به اینترنت 
قطع شده بود البته اطلاعات روی شبکه داخلی 

موجود بود.
وی درباره تعداد ایستگاه های سنجش کیفیت 
هوا در کشور و مشکلات آن ها افزود: در کشور 

۱۶۰ ایستگاه داریم که هزینه نگهداری آن ها 
بســیار زیاد اســت، به طوری که هر ایســتگاه 
به طور متوسط برای ســرویس و نگهداری به 
۳۰۰ میلیــون تومان اعتبار نیــاز دارند. بدین 
جهت تامین این هزینه بــه تنها برای ما و از 
اعتبارات دولتی بسیار ســخت و دشوار است 
و به هیچ وجه مقدور نیســت.مدیر کل دفتر 
پایش سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره 
به عوارض آلایندگی ادامه داد: به استناد تبصره 
موجــود در معیارهای تعیین نرخ آلودگی قرار 
این است در ســال جاری برای تامین بخشی 
از این هزینه هــا 5۰ درصد عوارض آلایندگی 
توســط شهرداری ها با نظر ســازمان حفاظت 

محیط زیست هزینه شود.
کعبی درباره برنامه های توسعه کمی و کیفی 
ایســتگاه های ســنجش کیفیت هوا در سال 
۱۴۰۲ توضیــح داد: اولویــت اول ما حفظ و 
ایستگاه های سنجش کیفیت هوای  نگهداری 
موجود در کشور است چراکه استاندارد راهبری 
ایســتگاه ها نیز اجباری شــد. به عنوان نمونه 
برخی اقدامات مانند زمان بندی کالیبراسیون ، 

اســتفاده از گازهای مورد نیاز برای استاندارد 
ایســتگاه ها و بهره گیری از برخی سیســتم ها 
برای افزایش دقت و  صحت کار با سختگیری 
بیشتری در ایستگاه ها باید اعمال شود. همین 
موضوع هزینه هــای نگهداری را بالاتر می برند 
به طوری کــه اگر فرضــا در گذشــته با ۱۰۰ 
میلیون تومان برای هر ایســتگاه می توانستیم 
آن هــا را مدیریت کنیم، اکنــون این مبلغ به 

۳۰۰ میلیون تومان رسیده است.
وی تاکید کرد: این مبالغ مربوط به اواخر سال 
۱۴۰۱ اســت و در ســال جاری به علت تورم 
احتمالا هزینه ها بالاتر نیز می رود، به طوری که 
به 5۰۰ میلیون تومان برای هر ایســتگاه نیز 
خواهد رســید.کعبی با اشــاره به هدف اصلی 
سازمان در زمینه ایستگاه های سنجش کیفیت 
هوا در ســال ۱۴۰۲ گفت: هدف اصلی ما در 
سال جاری حفظ ۱۶۰ ایستگاه موجود است تا 
بتوانیم اطلاعات درست را به مردم انتقال دهیم.
مدیر کل دفتر پایش سازمان حفاظت محیط 
زیست با اشاره به اولویت دوم  که تکمیل شبکه 
مورد نیاز برای ایستگاه های هوا است ادامه داد: 

برای تکمیل این فرآیند به ۱۰۶ ایستگاه دیگر 
نیز نیاز داریم. اگر اعتبارات اجازه دهد استان ها 
موظف هستند براساس اطلاعات مشخص شده 
برای هر استان برحسب نیازسنجی که صورت 
گرفته ایستگاه ها را اضافه کنند.کعبی در پایان 
ضمن پیش بینی از میزان ایجاد ۱۰۶ ایستگاه 
مورد نیــاز توضیح داد: یکی از دســتگاه های 

ســاخت ایران در حــوزه ذرات معلق کمتر از 
۲.5 میکــرون تاییدیه ابتدایی را دریافت کرده 
است. به علت مناســب بودن قیمت آن شاید 
بتوانیم بخشی از ایســتگاه ها را با آن دستگاه 
مجهز کنیــم. در نهایت امیدواریم در ســال 
جاری بتوانیم نیمی از ایســتگاه های جدید را 

بهره برداری برسانیم.


